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سلسله تأیید و تکذیب های آلودگی مواد غذایی به شایعه واردات مرغ آلوده از بلاروس رسید

غذا و چالش کیفیت
شرق: واردات مرغ آلوده به رادیواکتیو از بلاروس، موضوع نامه محرمانه ای است که یک 
عضو کمیســیون کشاورزی مجلس آن را افشا کرد و از واردات مواد غذایی غیراستاندارد 
گلایه کرد. هرچند وزارت کشاورزی در واکنش به پیگیری «شرق» این موضوع را تکذیب 
کرده و اعلام می کند که در کل واردات مرغ منتفی شده است، اما کیفیت شبهه ناک مواد 
غذایی در ایران سال هاست خبرساز می شود و نهادهای متولی با تکذیب ماجرا، غائله را 

خاتمه می دهند. تکذیب هایی که گاهی مورد تردید قرار می گیرد.
واردات مرغ کلا منتفی شد

اخیرا جلال محمودزاده، عضو هیئت رئیســه کمیسیون کشاورزی، با انتشار پیامی در 
صفحه توییتر خود از احتمال واردات مرغ آلوده به کشــور خبر داد. این نماینده مجلس 
در رشــته توییتی نوشــت: «پس از خبر واردات گندم آلوده به ســرب از روســیه و برنج 
آلوده به آرســنیک از هند طی د و سال گذشــته! متأسفانه خبر رسیده که دولت درصدد 
واردات مرغ هــای «احتمالا آلوده» از کشــور بلاروس اســت. در حالی کــه وزارت جهاد 
کشــاورزی به صورت محرمانه گزارش داده اســت که احتمال آلوده بودن این مرغ ها به 
مواد رادیواکتیو وجود دارد؛ بنابراین جناب رئیس جمهور هشدار می دهم که طبق قانون 

وظیفه حفاظت از سلامتی مردم بر عهده شخص شماست، پس مماشات نکنید».
با این حال روابط عمومی وزارت کشــاورزی در پاســخ به «شرق» با گفتن اینکه «این 
ادعا کاملا کذب اســت» توضیح می دهد که «واردات مرغ از بلاروس منتفی شده است» 

و محمودزاده هم پس از انتشــار این توییت به ایلنا توضیح داد : «اخیرا در رابطه با مرغ 
بحثی مطرح شد که اینها دارند مرغ آلوده از بلاروس وارد می کنند، یعنی درصدد هستند 
و هنوز وارد نکرده اند، در این زمینه بحث هایی وجود داشــت. خوشبختانه بعد از انتشار 
این توییت از وزارت جهاد کشــاورزی با من تماس گرفتنــد و اعلام کردند که نامه اش را 

هم می نویسیم و کتبا اعلام می کنیم که واردات مرغ از بلاروس به کلی منتفی است».
البته ظاهرا واردات مرغ فقط به دلیل آلودگی منتفی نشده و حواشی دیگری منجر به 
این ماجرا شده است. ذبیح  االله اعظمی ساردویی، سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس 
با اشــاره به گلایه مرغداران درباره واردات بی ســابقه مرغ در دو سال اخیر توضیح داده 
که «سرپرست وزارت کشاورزی قول داده اند که دیگر مرغ وارد کشور نشود؛ البته مشروط 

بر اینکه تولیدکنندگان مرغ را با نرخ مصوب یعنی کیلویی ۷۳ هزار تومان توزیع کنند».
کیفیت پاشنه آشیل صادرات مواد غذایی

بحث کیفیت مواد غذایی در بازار سال هاست خبرسازی می کند و در سال ۱۴۰۰ بود که 
جنجال برگشــت فلفل  دلمه ای صادراتی از روسیه به رسانه ها کشید. گمرک روسیه علت 
مرجوع کردن محموله صادراتی ایران را اســتفاده از چهار نوع سم غیراستاندارد دانسته 
بود. درســت چند ماه پس از آن، جمهوری آذربایجان هم ۱۵ تن فلفل دلمه ای صادراتی 
ایــران را معدوم کرد. در همان ســال اخبــار دیگری مبنی بر برگشــت انواع محصولات 
کشاورزی صادراتی از جمله ســیب زمینی از ازبکستان و کیوی از هند و امارات نیز منتشر 

شــد. علت تمام این اتفاقات از نظر کشــورهای وارد کننده یک عامل و آن وجود ســموم 
کشــاورزی در محصولات بود. ماجرا به همین جا خلاصه نمی شــود و پیش از این شبهه 
وجود ســم آفلاتوکسین در شیر و لبنیات بازار ایران جنجالی شد، اما واکنش مثل همیشه 
تکذیب ماجرا از سوی نهادهای متولی بود. در این میان گاهی اخباری درز می کرد و درباره 
کیفیت شــبهه ناک مواد غذایی بازار ایران افشاگری می کرد. برای مثال در نشستی که ۲۵ 
دی  ۱۴۰۰ در اتاق تهران برگزار شد، محمدرضا مرتضوی، رئیس کانون صنایع غذایی ایران، 
اعلام کرد محموله گندمی از روسیه وارد ایران شده اما «بر اساس یک گزارش غیرمحرمانه 
ایــن محموله گندم آلوده به میزان بالایی از ســرب بوده اســت». مژگان پورمقیم، رئیس 
آزمایشگاه کنترل و کیفیت سازمان غذا و دارو هم در این جلسه، آلوده بودن گندم وارداتی 
از روســیه را تأیید کــرده و گفته بود «مجوز ترخیص این محموله، موقتی اســت و صرفا 
به دلیل آنکه ســیلوهای گندم کشور خالی اســت، اجازه ترخیص به آن داده شده و این 

گندم آلوده هنوز وارد چرخه مصرف مردم نشده است». البته هر دو بخش این اظهارات 
ساعتی بعد از انتشار، از سایت اتاق تهران حذف شد  و حالا که حدود دو سال از این ماجرا 
می گذرد، جلال محمودزاده، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، به ایلنا گفته: «در گذشته 
چند محموله حدود ســه میلیون تن گندم از روسیه وارد کرده بودند که آلودگی سرب آن 
بــالا بود و با وجود اینکه برای جلوگیری از دپوشــدن در گمرک، وزارت بهداشــت  اعلام 
کرده بود اجازه مصرف انسانی نیست، آن را توزیع کرده بودند در سیلوهای مختلف کشور 
و قاطی شــده بود با سایر گندم های کشــور و در اثر این قاطی شدن درصد سرب آن پایین 
آمد. همچنین در رابطه با برنج های آلوده هم برنج آلوده به آرســنیک در یکی، دو ســال 
گذشــته خیلی از هند وارد شــد. یک تعداد از این محموله ها را برگشت دادند و تعدادی 
از ایــن محموله ها هم از نظارت خارج و وارد بازار شــده بــود». در واکنش به این اخبار 
برخی از کارشناســان نســبت به تأثیر کیفیت پایین مواد غذایی بر سلامت انسان هشدار 
دادند. در همین زمینه رســول خدایی، کارشناس صنایع غذایی و رئیس سابق پژوهشکده 
علــوم و صنایع غذایــی، در مصاحبه ای با ایرنا مواد غذایی آلوده را عامل ســیر صعودی 
ابتلا به ســرطان و بیماری های لاعلاج در کشور خوانده بود. سال ۱۴۰۰ نیز دینا شهرام پور، 
عضو هیئت علمی مؤسســه پژوهشی علوم و صنایع غذایی در گفت وگو با ایسنا توضیح 
داده بود که در ایران مقرارت ایمنی غذا بر اســاس دو مفهوم تحلیل خطر و کنترل نقاط 
بحرانی (HACCP) و اصول ساخت خوب (GMP) نوشته شده اند ولی متأسفانه با وجود 
نظارت های دوره ای توســط سازمان های ذکر شده از مراکز تولید مواد غذایی باز هم شاهد 
وجود سهل انگاری هایی هستیم. او صراحتا اعلام کرده بود که حد مجاز باقی مانده سموم، 
آلاینده ها و بار میکروبی در اســتانداردهای ملی مواد غذایی گاه بالاتر از اســتانداردهای 
بین المللی در نظر گرفته شــده اســت که این موضوع صــادرات محصولات بومی ایران 
مانند پســته، زعفران و... به کشورهای توسعه یافته مانند کشورهای اروپایی را که قوانین 
سخت گیرانه تری دارند، با مشکل مواجه کرده و صادرات اغلب مواد غذایی ایران تنها به 

کشورهای همسایه و حاشیه خلیج فارس محدود شده است.

بحران مسکن و وظیفه بزرگ دولت
اصل ۳۱ قانون اساسی تکلیفی بسیار مهم را بر دوش دولت و دولتمردان گذاشته  است؛ 
زمینه سازی برای برخورداری همه شهروندان از مسکن. بااین حال حتی اگر چنین صراحتی 
در قانون به  کار نرفته  بود، از آنجا که دولت متولی هدایت اقتصاد کشور و بازآرایی مناسبات 
اقتصادی در جامعه اســت، باز هم این خواسته شهروندان از دولت که مسیر دستیابی آنان 
به مســکن متناسب با نیازشان را تســهیل کرده و با انتخاب و اجرای تدابیر سنجیده آنان را 
خانه دار کند، زیاده طلبی و خواسته نامعقولی نبود. از این رو دولتمردان نمی توانند مجموعه 
اقدامات احتمالی خود را در حوزه مسکن با عناوینی مانند مهرورزی به مردم معرفی کنند؛ 
زیرا هرچه در این میدان فعالیت شــود، صرفا انجام بخشــی از وظایف و تعهدات دولت و 
حکومت اســت. اما این تمام ماجرا نیســت. در جامعه امروز ایران تعهدات دولت در امر 
مسکن حتی فراتر از انجام وظیفه و ادای تکالیف قانونی است. برای درک بهتر این مبحث، 
لازم اســت به سه اتفاق زیر که در چند دهه گذشــته در اقتصادمان شکل گرفته  اند، توجه 
کنیم: اتفاق اول افزایش نجومی حجم نقدینگی است. نقدینگی در ۴۰ سال گذشته بیش از 
۹ هزار برابر شده  است. اتفاق دوم توزیع بسیار نامتقارن نقدینگی در بین شهروندان است. در 

شــرایطی که بسیاری از شهروندان حتی برای دریافت یک وام خرد با دشواری های فراوانی 
روبه رو بودند، مشــتریان «خاص» شبکه بانکی می توانستند با سهولتی مثال زدنی وام های 
کلان از بانک بگیرند و حتی به فکر بازپرداخت هم نباشند. در نتیجه نقدینگی بسیار بزرگی 
در اختیار بخش کوچکی از جامعه قرار گرفت. اما اتفاق ســوم هجوم بی دردسر نقدینگی 
به بازار مسکن بود. در شرایطی که اقتصاد کشور تحت تأثیر تحریم های خارجی و سوء تدبیر 
داخلی گرفتار تله رکودی شده  بود، صاحبان نقدینگی خرید املاک و مستغلات را به عنوان 
تجارتی کم دردسر و پربازده انتخاب کرده و با قدرت خرید نجومی خود وارد این بازار شدند 
که نتیجه آن افزایش چشمگیر قیمت مســکن بود. در هر سه اتفاق دولت جایگاه ویژه ای 
دارد. افزایش نقدینگی متأثر از سیاست های نادرست بودجه ای دولت ها در چند دهه است. 
دولت ها به طور فزاینده متکی به شیوه خسارت بار تأمین هزینه های خود از طریق دامن زدن 
به کسری بودجه بوده اند. از سوی دیگر توزیع نابرابر نقدینگی نیز دستاورد شیوه های اجرائی 
و اداری نادرســت دولت هاست. دولت ها  باید در مسیر اصلاح این شیوه ها و جایگزین کردن 
آن با شــیوه های کارآمدتــر حرکت می کردند، امــا این حرکت اصلاحی فراموش شــده و 

برعکس هر دولتی به قدر وســع خود بر نادرستی شیوه های رایج افزوده  است. علاوه براین 
جاری شــدن سیلاب نقدینگی به بازار املاک و مسکن نیز نتیجه غفلت خسارت بار دولت از 
وظایف اصلی اش است. دولت هرگز نباید اجازه می داد مسکن به عنوان یکی از ضروری ترین 
کالاهای مورد نیاز شهروندان تبدیل به یک «مال التجاره سهل البیع» شود. دولت می توانست 
با سیاســت گذاری خردمندانه خود نقدینگی مازاد خلق شــده را در کم خطرترین مســیرها 
هدایت کند، اما چنین نکرد. به طوری که ملاحظه می شود، دولت با عنایت به نقش محوری 
در هر سه اتفاق خسارت بار، در واقع یکی از مقصران اصلی شکل گیری بحران مسکن است؛ 
دولت نقدینگی مازاد را خلق کرده و با شیوه ای بسیار نابرابر بین مردم توزیع کرده و سپس 
به جان شهروندان نیازمند مسکن انداخته  است. از این رو نقش آفرینی امروز دولت در میدان 
مســکن همان طور که گفته  شــد، چیزی بیش از انجام تکالیف قانونــی و به بیانی دیگر از 
نوع جبران خسارت واردشده به شهروندان و پرداختن کفاره گناهان گذشته است. امروز اگر 
ســهم مسکن در سبد هزینه خانوارهای شهری کشورمان سه  برابر متوسط جهانی است و 
اگر طول دوران انتظار برای خرید مســکن به ۱۱۱ سال رسیده  است، اگر ۴۰ درصد جمعیت 

شهری کشور مستأجر هستند و نمی توانند مسکن متناسب با نیازشان را با شرایطی سهل و 
آســان خریداری کنند، عامل اصلی به باور نگارنده، هجوم نقدینگی به بازار مســکن است؛ 
زیرا صاحبان نقدینگی توانســته اند مســکن موجود در بازار را از دسترس نیازمندان واقعی 
خارج کنند. هرچند در مثل مناقشــه نیســت، اما این وضعیت اسف بار را می توان با شرایط 
ســال های قحطی دوران جنگ جهانی اول مقایســه کرد. ارتش انگلستان پول زیادی وارد 
کشورمان کرده و با کمک بازرگانان سودجو همه غلات موجود در بازار را خرید و از دسترس 
مــردم خارج کرد. این تجارت که با بی اعتنایی دولت شــکل  گرفت، نتیجه ای مرگبار در پی 
داشت: با بروز قحطی مرگ ومیر فراوانی در کشور قحطی زده اتفاق افتاد. خارج شدن مسکن 
از دسترس نیازمندان واقعی در شرایط امروز جامعه ایران مانند خارج شدن نان از دسترس 
مردم فقیر در دوران جنگ جهانی اول، متأثر از واردشــدن حجم عظیم پول به بازار و خرید 
انبوه کالای مورد نیاز مردم از طرف سودجویان و سوداگران است. دولت باید تا دیر نشده و 
این بحران شیرازه زندگی اقشار کم درآمد و طبقه متوسط را درهم نریخته، تدبیری بیندیشد و 

گامی در مسیر پرداخت کفاره خطای تاریخی خود بردارد.

کارشناس اقتصادی
ناصر ذاکری

توصیه یــک نماینده مجلس به دولت این اســت کــه «مهدی نیازی، 
سرپرســت فعلی وزارت صمت، بــرای وزارت ایــن وزارتخانه به مجلس 
معرفی نشــود». مهدی نیازی که پیش از این قائم مقــام وزیر صمت بود، 
بعد از اســتیضاح رضا فاطمی امیــن به صورت موقت سرپرســت وزارت 
صمت شــد. اما تــداوم بلاتکلیفی وزارت صمت به اقتصــاد و آینده تولید 
کشور آسیب وارد می کند. لطف االله سیاهکلی نیز از منتقدان جدی سیدرضا 
فاطمی امین بود که روز اســتیضاح وی نیز به عنوان موافق سخنرانی کرد. 
وی در نطــق خود از ضــرورت شایسته ســالاری در وزارت صمت گفت. از 
همیــن رو از وی دربــاره گزینه شایســته هدایت این وزارتخانه پرســیدیم. 
لطف االله سیاهکلی، نماینده مجلس، در پاسخ به این سؤال که وزیر صمت 

باید چه ویژگی هایی داشــته باشــد؟ می گوید: وزارت صمت کانون تحصیل کردگان و نخبگان 
طراز اول کشــور اســت؛ متخصصانی که انتظار دارند وزیر نظرات آنها را درک کند. اگر وزیر از 
میان نیروهای متخصص معرفی شــود، حرف او نافذ خواهد بود. این نماینده مجلس یادآور 
شــد: وزارت صمت یک جایگاه تخصصی اســت؛ بنابراین وزیری که برای این جایگاه معرفی 
می شود باید متخصص باشد. چنین مدیری باید الزامات و مسائل صنعت را بشناسد و باتجربه 
باشــد. وزارت صمت محل کســب تجربه نیست. ســرمایه گذاران بزرگ، کارآفرینان و بزرگان 
صنعت در این حوزه هستند و باید شخصیتی متناسب با این افراد معرفی شود. سیاهکلی در 
تشریح اینکه «وزیر صمت باید به مسائل این صنعت اشراف داشته باشد» گفت: سکاندار این 
وزارتخانه باید درک درستی از تناسب صادرات و واردات داشته باشد. نه شیفته صادرات و نه 

دشمن صادرات کالا باشــد. همچنین او باید شناخت درستی از ابزار 
واردات به دست آورده باشد تا از این ابزار برای تقویت صنایع استفاده 
کند. هیچ دستورالعمل از پیش تعیین شده ای وجود ندارد و مهم این 
اســت که وزیر بتواند تناســب این امور را درک کند. از نظر سیاهکلی 
بی توجهی به اهمیت وزارت صمت می تواند کشور را ضربه پذیر کند 
و به اعتبــار ایران لطمه وارد کند. وی این مهــم را در نطق موافقت 
خود با اســتیضاح فاطمی امیــن نیز بیان کرد. وی در آن ســخنرانی 
گفت: «دشمن تمام همت خود را صرف اثبات ناکارآمدی نظام کرده 
و این مجلس و این دولت باید حتما در حل مشــکلات موفق باشند و 
این توطئه دشــمن را مثل دیگر دسیسه ها خنثی کنند». نماینده مردم 
قزوین با اشــاره به ضرورت برنامه ریزی در وزارتخانه صمت گفت: برنامه یک وزارتخانه باید 
عملیاتی باشــد. برنامه با انشا متفاوت اســت و قابلیت اجرا دارد. کسی که برای هدایت این 
وزارتخانه معرفی می شــود باید خاک صنعت خورده باشد تا توانایی اداره داشته باشد. ما در 
مجلس انتظار داریم چنین اشخاصی برای سکانداری وزارت صمت معرفی شوند. سیاهکی 
در پاسخ به این پرسش که آیا با پیشنهاد نخبگان بخش خصوصی برای هدایت این وزارتخانه 
موافق اســت، گفت: ملاک باید کیفیت و تخصص نیرو باشد و اینکه او در چه بخشی فعالیت 
داشــته در درجه بعدی اهمیت دارد. فعالان بخش دولتی پیچیدگی های دستگاه های دولتی 
را می شناســند و نخبگان بخش خصوصی واقعیات صنعت و تولید را درک کرده اند؛ بنابراین 

وزیر پیشنهادی باید دانش کافی داشته باشد.

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع برق استان اصفهان گفت: 
شرکت توزیع برق استان اصفهان در سال ۱۴۰۱ در بین ۴۰ شرکت توزیع 
برق در سراســر کشــور موفق به دریافت رتبه اول کشوری در ظرفیت 
منصوبه نیروگاه های تجدید پذیر خورشــیدی پشت بامی در کشور شد. 
مهدی ثقفی در یک مصاحبه اختصاصی اظهار کرد: از حدود پنج سال 
گذشته این طرح در کشور به صورت نوپا به اجرا در آمد که هزارو ۶۵۰ 
نیروگاه خورشــیدی پشت بامی در شــرکت توزیع برق استان اصفهان 
احداث شده است. او بیان کرد: با احداث این نیروگاه ها حدود ۵۵ هزار 
تُن از ورود آلودگی و گازهای آلاینده به محیط زیست جلوگیری شده و 
همچنیــن ۲۴ میلیون متر مکعب گاز و ۱۸ میلیون لیتر آب صرفه جویی 

بــه همراه داشــته اســت. ثقفی افزود: اســتان اصفهان بــا ظرفیت بیــش از ۲۰ مگاوات 
نیروگاه های پشت بامی حائز رتبه اول کشوری شد و این در حالی است که رتبه دوم شرکت 
توزیع برق کرمان است که با ظرفیت تولید کمتر از ۵۰ درصد استان اصفهان با فاصله بسیار 
معنی داری در جایگاه دوم قرار گرفته اســت. ثقفــی تصریح کرد: ۲۰ درصد کل نیروگاهای 
پشــت بامی خورشیدی کشــور متعلق به توزیع برق استان اصفهان اســت که علاوه بر این 
شرکت توزیع برق استان اصفهان در احداث نیروگاه های حمایتی برای اقشار آسیب پذیر که 
تحت پوشــش نهادهای حمایتی مثل کمیته امداد امام خمینی، سازمان بهزیستی سازمان 
بســیج سازندگی استان هستند، موفق شدیم رتبه دوم بیشترین تعداد نیروگاه نصب شده در 
کشور را در سال ۱۴۰۱ کسب کنیم. او ادامه داد: استان اصفهان در دریافت تسهیلات مربوط 
به این نیروگاه ها در کل اســتان های کشور رتبه اول را دارد ولی به خاطر واریز بخش زیادی 
از تســهیلات تا پایان اســفند در تعداد نیروگاه های نصب شده رتبه دوم کشوری را به دست 
آوردیــم؛ اما به لحاظ تعداد وام هایــی که برای این طرح از محل تبصره ۱۶ بودجه ســال 

گذشــته توانستیم جذب کنیم، در بین استان ها با جذب هفت هزار وام 
رتبه اول هســتیم که ۵۰ درصد نیروگاه های خورشــیدی تا پایان سال 
۱۴۰۱ نصــب شــده و ۴۰ درصد تا پایان اردیبهشــت و حدود ۱۰ درصد 
مابقی تا پایان ۱۵ خرداد ۱۴۰۲ نصب و به شــبکه متصل خواهد شــد. 
مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع برق اســتان اصفهان افزود: 
نصب نیروگاه های حمایتی در سراســر روســتاها و شهرهای کوچک و 
بزرگ استان اجرائی شده ولی بیشترین تعداد در روستاهای شهرستان 
آران و بیــدگل، تیران و کرون، نایین، خوانســار و دیگر شهرســتان های 
استان بوده که خوشبختانه همه اقشار آسیب پذیر در تمام نقاط استان 
از این طرح بهرمند شدند. ثقفی بیان کرد: این طرح پنج ساله است که 
از ســال ۱۴۰۱ آغاز شده و در سال های بعدی نیز بر  اســاس تفاهم نامه ای که بین نهادهای 
حمایتی و سازمان ساتبا به نمایندگی وزارت نیرو منعقد شده اجرا خواهد شد. او ادامه داد: 
بیشــتر واحد های صنعتی بر روی سقف سوله ها یا در زمین مجاور کارخانه نیروگاه احداث 
کرده اند که علاوه براین، دامداری ها و زمین های کشاورزی توانسته اند با احداث نیروگاه های 
کوچک پشــت بامی نقشی مؤثر در تولید برق کشور داشته باشند. خوشبختانه شرکت توزیع 
برق با فرهنگ ســازی در زمینه احداث نیروگاه های پشــت بامی که در همه شهرستان های 
استان انجام داده، توانسته در بخش خانگی ۱۱۶۰ نیروگاه با ظرفیت ۷.۵ مگاوات، صنعت و 
کشاورزی ۲۵۰ نیروگاه با ظرفیت ۱۰ مگاوات، در واحد های عمومی و ادارات ۲۴۰ نیروگاه با 
ظرفیت ۲.۵ مگا وات نیروگاه پشــت بامی ایجاد کند که هریک از این نیروگاه های خورشیدی 
که انرژی پاک تولید می کنند و در کاهش آلودگی و صرفه جویی در کشور بسیار مؤثر هستند. 
او در پایان اظهار امیدواری کرد در ســال های آتی با توســعه هرچه بیشتر این نیروگاه های 

تجدید پذیر و تولید انرژی پاک با کاهش چشمگیر آلاینده ها روبه رو خواهیم شد.

توصیه یک نماینده مجلس به دولت:
مهدی نیازی برای وزارت صمت معرفی نشود

شرکت توزیع برق استان اصفهان 
 رتبه اول کشوری احداث نیروگاه های تجدیدپذیر خورشیدی پشت بامی را کسب کرد


